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Ötvenévesen lesz 
tanuló polgármester? 

BELÜGYEINK 3 

Két párt, a Szabad Demok-
raták Szövetsége és a Magyar 
Szocialista Párt, közös polgár-
mester jelöltjeként dr. Szalay 
István indul december 11-én az 
önkormányzati választásokon. 

A tegnapi sajtótájékoztatón 
Nagy Sándor, az SZDSZ, Sze-
mők Árpád, az MSZP városi 
elnöke, valamint a jelölt, dr. 
Szalay István válaszolt az új-
ságírók kérdéseire. Nagy Sán-
dor elmondta, hogy gyakorlati-
lag nyár óta folytak a megbe-
szélések az együttműködést és 
a jelöltek személyét illetően, 
sok szempontot kellett figye-
lembe venni, de miután az el-
vekben megegyez tek , utána 
már csak az SZDSZ szegedi 
szervezete közgyűlésének be-
l eegyezése h i ányzo t t . Ez a 
múlt pénteken meg is történt: 
há rom ta r tózkodás mel le t t , 
igenlőleg határoztak a közös 
képviselőjelöltek és a polgár-
mester személyét illetően. 

Szemők Árpád szerint is a 
közös országos kormányzás té-
nye könnyítette meg a döntést, 
hogy hajlottak e koalíció létre-
hozása felé, hiszen az önkor-
mányzati választási törvény 
szinte arra készteti a pártokat, 
szervezeteket - lévén, hogy 
e g y f o r d u l ó s a vá lasz tás - , 
hogy még a voksolás előtt ta-
lá l ják meg a l ehe t séges 
együttműködés formáit. Ez a 

Dr. Szalay 
kampányt 

m e g á l l a p o d á s 
egyébkén t csak a 
vá lasz tásokig ter-
jedő időszakra szól. 
A hétfői összevont 
taggyűlésen szintén 
elsöprő többséggel 
szavazták meg ezt a 
megállapodást. 

Dr. Szalay István 
bevezető szavaiban 
utalt arra, hogy még 
nincs abban a hely-
zetben, hogy vala-
milyen programot, 
vagy „p rog ram-
morzsákat" előad-
j o n . T ö b b szem-
pontból sem: egy-
részt, mert a prog-
ram a laku l , r észben pedig 
egyeztetés alatt van, másrészt 
pedig azért, mert az ő polgár-
mesteri tanulóidőszaka ezután 
k ö v e t k e z i k . . . N e m t i tko l j a , 
mondta , hogy ö tvenévesen 
tanuló polgármester lesz. Ezt 
azzal magyarázta, hogy nálunk 
még nem alakult ki - a nyugati 
demokráciákkal ellentétben -
egy felkészült és a köz szol-
gá la tára a lka lmas pol i t ikus 
réteg. Ez a réteg ugyan kiala-
kulóban van, addig az úgyne-
vezet t á tmenet i időszakban 
vagyunk. Ez pedig azt jelenti, 
hogy a közéleti tapasztalattal 
r e n d e l k e z ő e m b e r e k n e k , 
amennyiben a köz hívja őket. 

István: Mocskolódás nélküli 
szeretnénk! 

akkor ilyen szerepre vállal-
kozniuk kell. Elmondta azt is, 
hogy sok álmatlan éjszakájába 
került, amíg végül elhatározta, 
hogy felvállalja ezt a szerepet 
és megpróbálja a köz érdekét 
szo lgá ln i . Azt sze re tné , ha 
szélsőségektől és mocskolódá-
soktól mentes kampány len-
ne... 

A Délmagyarország kérdé-
sét az SZDSZ-hez intézte, s ez 
arra vonatkozott, hogy a párt-
nak volt-e önnálló jelöltje és 
miért csak a most hozta nyilvá-
nosságra péntek esti döntését? 

- Mi is több embert meg-
keres tünk a „po lgármes te r i 
a j án la t t a l " , de végig abban 

gondolkodtunk, hogy együtt-
működés jöjjön létre a két párt 
közöt t , tehát e leve abban 
egyeztünk meg az MSZP-vel: 
ők teszik meg az első ajánlatot 
a közös j e lö l t s zemé lyé re . 
Azért nem hoztuk pénteken 
nyilvánosságra a döntést, mert 
a szocialistákkal abban egyez-
tünk meg, hogy közösen fog-
juk ezt megtenni a mai sajtótá-
jékoztatón... - mondotta Nagy 
Sándor , az S Z D S Z város i 
szervezetének elnöke. 

Dr. Szalay Is tvántól azt 
kérdeztük: mi lesz az első teen-
dője, ha sikerrel veszi a válasz-
tási versenyt és elsőként ér cél-
ba? 

- Első teendőm az lesz, 
hogy: tájékozódom - válaszolta 
dr. Szalay István. - Informá-
lódnom kell, mert annak elle-
nére, hogy Szeged közéletében 
egy bizonyos szerepet nagyon 
jól ismerek - mindenekelőtt az 
oktatás és a felsőoktatás terü-
letén - egy csomó mindent ke-
vésbé. Számítok arra. hogy a 
jelenleg hivatalban lévő pol-
gármester minden segítséget 
megad ahhoz, hogy a munkát 
elkezdjük. A törvény olyan fur-
csán fogalmaz, hogy amint a 
polgármestert megválasztják 
december II -én, másnap már 
ő a gyakorlatban is polgármes-
ter! 

Az S Z D S Z és az M S Z P 
egyébként a közös polgármes-
terjelölt mellett hét egyéni vá-
lasztókerületben is közös je-
löltet állít, akik közül négyet a 
szocialisták, hármat a szabad-
demokraták jelölnek. 

Kisimre Ferenc 

3 ó lehet Minarik Györgynek, az APEH elnökének! 
Egyre biztosabban hallani róla, hogy lemond, mivel 

megrendült iránta a politikai bizalom, de főleg talán 
azért, mert a költségvetéséből hiányzik kétmilliárd forint. 

legyek pofátlan? 
Az én büdzsémből is hiányzik kétmilliárd forint. Hogy 

évi kétmilliárdom hiányzik, vagy havi, netán naponta 
szükségem volna a jelenleg kínosan be nem jövő kétmil-
liárdomra, azon még gondolkodom. 

Most azzal töltöm majd a délelőttöt, hogy összeadok, 
kivonok, szorzok, osztok, megnézem a háztartási naplót, 
a gyerekek tornacipő és magántanár igényeit, ebből bizo-
nyosan kiderül, hogy milyen mértékben kell visszafog-
nom magam, mennyire kell csökkentenem az igényeimet, 
csupán azért, mert ma se volt meg a kétmilliárd. 

Na most, lehet, hogy majd eljönnek azok az idők, ami-
kor minden délelőtt kimarkolhatok a pénztárból kétmil-
liárdot. De ebben az esetben megint ott fogok tartani, 
ahol a partom szakad, mert akkor meg olyan infláció lesz 
Magyarországon, hogy Minarik utóda a Népstadion me-
zején kötegeltetheti a százezres bankóit. 

> iszont ha félretesszük a komoly dolgokon való fele-
lőtlen viccelődést, akkor is hiányzik a költségveté-

semből, nagyon szerényen számítva, olyan havi harminc-
ezerforint. 

És hogy ez így alakult, abban Minarik keze is benne 
van. 

És akkor ő most lemond, én meg maradok a régiben: 
gazdálkodom a hiányaimmal. 

Támogatom anyámat, etetem a gyerekeimet, mert mit 
is szólnának, ha összehívnám őket, és bejelenteném: le-
mondtam! Mostantól egy vasat se kaptok. 
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~ Cimsec ragasztók, fugázók 
~ Therwoolin hő-, hangszigetelők 

Lindab csatorna 
Jamina tégla és cserép 

Szeged , C s o n g r á d i sgt. 2 7 . Tel. 6 2 / 4 9 1 - 0 2 2 , 4 7 4 4 8 1 

MODUL U J 

Csiga tizenegy 
ezüstdénáija 

(Folytatás az 1. oldalról.) 
- November 1-je a végső 

határ idő - mondja Ormándi 
János - , hogy itt befejezzük az 
ásatásokat, mert a határátkelő 
mellett épül a terminál, és nem 
hátráltathatjuk a munkálatokat. 
A temető, ahol jelenleg dolgo-
zunk, a XV. és XVII. század-
ból származik, a mellette lévő 
egy kilométer hosszú település 
pedig az Árpád-kor végéről. 
Eddig I. Ferdinánd, Károly Ró-
bert, II. Mátyás és II. Ferdi-
nánd idejéből tizenegy ezüst-
pénzt találtunk, de előkerültek 
egyéb mellékletek is, viselet 
része i , haszná la t i t á rgyak , 
gombok, hajtűk, cseréptörme-
lékek. A talált dénárok a legér-
tékesebbek, mert középkori te-
metőből ennyi pénz még sehol 
sem került elő. Károly Róbert 
nevéhez fűződik az aranypénz 
bevezetése a Kárpát-medencé-
ben, de ilyenre még nem leltünk. 

• A halottak mellé tett pénz 
a túlvilágra jutást volt hi-
vatott megkönnyíteni? 
- Igen. A görög mitológiá-

ból ered ez a szokás, hogy a 
halott ki tudja fizetni a túlvilá-
got az élők világától elválasztó 
folyón a révészt, és szerencsé-
sen átjusson a túloldalra. A sí-
rok Nyugat-Kelet tájolásúak, 
eddig csupán egyetlen egyet 
talál tunk a temető közepén, 
ami különbözik a többitől. 

• Ez valamilyen fontos 
személyiség sírja lehetett? 
- Elképzelhető, hogy ez a 

személy boszorkány volt, noha 
őket általában a temető szélére 
temették, nem pedig a köze-
pére. A sírban sajnos semmi-
lyen mellékletet nem találtunk. 

• Mit tudunk a Csiga nevű 
településről? 
- T a m á s bán kapta meg 

adománybirtokként. A későbbi 
följegyzések a XVI. század vé-
géről származnak, ekkor már 
csak hat ház volt a településen. 
A XVII I . s zázadban a fa lu 
megszűnt létezni, a mai Nagy-
lak csak a trianoni békeszerző-
dés után létesült. Az egykori 
település neve viszont ma is él. 
A helybeliek ezt a területet, 
ahol állunk, ma is belső Csigá-
nak hívják, a túloldali részt pe-
dig külső Csigának. 

• November 1-jéig be tud-
ják fejezni az ásatásokat? 
Hány feltáratlan sir maradt 
még? 
- Körülbelül ötven van még 

hátra, s reméljük, a jövő héten 
érkező erősítéssel be tudjuk fe-
jezni a munkát. Tavasszal hoz-
zákezdünk a régi és az új töltés 
közötti szakasz feltérképezé-
séhez. Biztató jelek vannak, a 
kotrógépek nyomán ugyanis 
házhelyek bukkantak elő. Az 
Árpád-kor vége és a késő kö-
zépkor eleje mellett egy har-
madik korszakból, a bronzkor-
ból is találtunk leleteket ezen a 
területen. Feltárásukhoz majd 
jövőre látunk hozzá. 

Régészeti szempontból tehát 
Nagylak még jó ideig érdekes 
lesz. 

T. T. 

• (Folytatás az 1. oldalról.) 
A program, melynek megis-

merésére, gyakorlati „szemre-
vé te lezésére" a vendégek a 
csongrádi Kereszt téri iskolá-
ba, s Szentesre is ellátogattak. 
Sáfrány Péter nevéhez fűződik. 
Róla tudni kell, hogy eredeti-
leg pedagógus, jelenleg pedig 
- csongrádi polgárként, szente-
si tűzoltóként, ám a megyei pa-
rancsnokság állományában lé-
vőként - az országos parancs-
nokság megbízásából dolgozza 
ki 6-16 éves gyerekek tűzzel 
kapcsolatos ismeretei bővítésé-
nek tantervét. A Zsolnai-mód-
szert alkalmazó iskolák közül 
száznál több már eredménye-

„A gyerekekre nagyon figyeljenek!" 
sen alkalmazza a programot, 
használja a munkafüzeteket. 

A harmadikosoknak készült 
munkafüzetet Demeo úr kéré-
sére már le is fordították, né-
hány, a szöveget, a rajzokat az 
angolszász nyelvterület sajá-
tosságaihoz igazító ajánlásától 
eltekintve szerinte a program 
máris alkalmas a külországi 
terjesztésre. (Szavaiból kiérző-
dött, hogy ő maga ilyen érte-
lemben nyilatkozik majd róla 
odahaza, noha azt is hozzátet-
te: a tűzoltóság szakértőinek 

véleményét az oktatás felelősei 
vagy figyelembe veszik, vagy 
nem. E téren tehát nincs kü-
lönbség a két ország között...) 

Ami a szembetűnő eltérése-
ket illeti - ilyen az építésügyi 
hatósági előírásokban mutatko-
zik például — , szerinte a gaz-
dasági átalakulással majd ide-
haza is bekövetkezik a szemlé-
letváltás. Vagyis a megelőzés-
re, a biztonság feltételrendsze-
rének megteremtésére már a 
beruházási szakaszban is na-
gyobb gondot fognak fordítani 

a magántulajdonosok, mint ko-
rábban az állam. Magyarorszá-
gi tapasztalatai egyébként arról 
győzték meg New York volt 
„főtűzoltójál", hogy az oktatás-
ban nem csupán kísérletként, 
hanem általánosan elfogadott, 
tantervi elemként helye volna a 
gyerekek tűzvédelmi oktatásá-
nak. Nyilván a maga gyakorla-
tából született az ajánlása ma-
gyar kollégáinak: „ A gyere-
kekre nagyon figyeljenek!" 

P.K. 

• Hérfőn este a Virág cuk-
rászda Közéleti Kávéházában 
Kiss Ernő házigazda, a sze-
gedi hívő szocialisták első 
embere vezetett beszélgetést 
a val lásos hittel, társadal-
munk hitbeli fe j lődésével , 
egyházaink modernizációs 
kérdéseivel összefüggő prob-
lémák tisztázásáról. 

• Hívő és szocialista, lát-
szólag nem összeegyeztet-
hető fogalmak, valóban 
így van ez? 
- Mi, hívő szocialisták, a 

párt vallásos meggyőződésű 
tagjai , 1990-ben kezdtünk 
szerveződni. Ennek ellenére 
szívesen hivatkozunk arra, 
.hogy mindig is létezett ez a 
vonal, még ha rejtve is, a ko-
rábbi állampárt soraiban. Az 
utolsó időszakban, 1988-tól 
az volt az e lképze l é sünk , 
hogy az úgynevezett nyugati 
keresztény baloldali mozgal-
mak mintájára működnénk, 
valahogy úgy, mint az oszt-
rák SPÖ ilyen jellegű szerve-
zete . Rövidesen k iderü l t , 
hogy erről felesleges álmo-
doznunk. A mi szervezési hi-

0 KÉRDÉS 

A hívő szocialistához 
bánk is, hogy sohasem ala-
kultunk tömegmozgalommá, 
noha tettünk erre még néhány 
kísérletet. A gondolat 1992-
ben fogalmazódott meg ben-
nem - az eredeti elképzelé-
seknek megfelelően, neveze-
tesen, hogy a kereszténység-
nek és a vallásosságnak is 
van létjogosultsága a balol-
dalon - , tömegpárti ambíciók 
helyett műhelymunkát kel-
lene inkább végeznünk a hívő 
tagozatban. 

• Melyek a hívő tagozat 
célkitűzései? 
- A magunk sajátos eszkö-

zeivel kívánjuk elősegíteni az 
egyházakon belüli moderni-
zációt , vagy éppen a civil 
szférák és az egyházak köze-
ledését. A politikán belül sze-
retnénk megfelelő mederbe 
terelni a sokszor kellemetlen, 
s az utóbbi években sokszor 

egyáltalán nem keresztényi 
megnyilatkozásokat. Ennek 
el lenére egy egyszerű kis 
műhely szeretnénk maradni. 
Szegedi tagozatunk is ezen 
elvek alapján működik, akár-
csak a szerzetesrendek. Nem 
az életmódra gondolok, ha-
nem arra, hogy az eredmé-
nyes munkához nem feltétle-
nül kell mindenképpen aktív 
politikai szereplésre töreked-
ni. A szocialista párt soraiban 
azonban mégis van három 
olyan személyiség, akik szí-
vükön viselik ügyünket, Do-
náth László lelkész. Hegyi 
Gyula író-újságíró, valamint 
Vankó Magdolna, aki viszont 
bizonyos mértékig még min-
dig tömegmozgalmi ábrándo-
kat kerget. 

• Mekkora tömegeket 
tudnak mégis megmozgat-

Kiss Ernő 

- Pontosan nem tudnám 
megmondani hány tagunk is 
van országosan. Szegeden a 
rendezvényeinken tucatnyi 
ember szokott rendszeresen 
megje lenni , de egy részük 
sz impa t i záns . Jól é rezzük 
magunkat a szocialista párton 
belül, de mindig is töreked-
tünk arra, hogy más pártok 
képviselőivel, párton kívü-
liekkel eszmét cserélhessünk 
a vallás és a hit kérdéseiről. 

P. T. P. 


